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Predseda v lády navšt ív i l  K lenovec
V stredu 26. septembra 

bezprostredne po výjazdo
vom zasadnutí vlády, ktoré 
sa uskutočnilo v neďalekom 
meste Tisovec, predseda 
Vlády Slovenskej republiky 
Róbert Fico v Klenovci odo
vzdal do užívania multi
funkčné ihrisko. V sprievode 
premiéra boli aj podpredse

da vlády a minister vnút
ra  Róbert Kaliňák, minister 
dopravy, pôšt a telekomuni
kácií Ľubomír Vážny, posla
nec NR SR a splnomocnenec 
vlády pre šport a mládež 
Dušan Galis, poslankyňa 
NR SR Jana Laššáková a 
predseda Banskobystric
kého samosprávneho kraja 
Milan Murgaš.
Na úvod tohto nevšedné

ho podujatia zaznela Kle
novská hymna, po ktorej 
vzácnych hostí na pôde Kle
novca privítal starosta obce 
Pavel Struhár. V krátkom 
príhovore sa predsedovi vlá

dy a jeho ministrom poďa
koval za riešenie problémov 
aj takých regiónov, akým 
je región Rimavskej Sobo
ty, čoho potvrdením bolo aj 
výjazdové zasadnutie vlá
dy. Vyslovil presvedčenie, 
že výsledky tohto rokova
nia budú predzvesťou lepšej 
budúcnosti tohto okresu a 

Predsedu Vlády SR Roberta Fica a ministrov Róberta Kaliňáka a Ľubomíra Vážneho privítal 
v Klenovci starosta obce JUDr. Pavel Struhár.

jeho občanov. Poďakoval tiež 
za to, že obec Klenovec bola 
prednostne zaradená medzi 
tie sídla, ktoré dostali mož
nosť vybudovať multifunkč
né športové zariadenie, kto
ré je krásnym darom Vlády 
SR deťom, mládeži a špor
tuchtivej verejnosti. Na záver 
odovzdal predsedovi Vlády 

SR Róbertovi Ficovi darček 
od Klenovčanov, zbojnícku 
valašku, ako symbol boja 
za sociálnu spravodlivosť, 
ale i symbol moci so slova
mi: „Vládnite nám teda, pán 
premiér, čestne, spravodlivo 
a dlho.“
Róbert Fico po krátkom 

príhovore, v ktorom načrtol 
aj výsledky rokovania vlády 
týkajúce sa okresu Rimav
ská Sobota, slávnostne 
prestrihol pásku a odovzdal 
nové ihrisko, ktoré vzniklo s 
jeho podporou a podporou 
plynárenského priemyslu. 
Na záver tohto nevšedného 
podujatia zástupcovia vlády 
v zložení Róbert Fico, Róbert 
Kaliňák, Ľubomír Vážny a 
Dušan Galis výdatne podpo
rovaní brankárom, Klenovča
nom, Jánom Brndiarom, na 
novootvorenom ihrisku odo
hrali pekný futbalový zápas 
s klenovskými internacio
nálmi v zložení Martin Bob
rovský, Pavel Medveď, Ivan 
Rosiar, Ján Barto, Ondrej 
Hrivnák, Jaroslav Benco. 
Rozhodcom tohto futbalové
ho zápolenia bol Ján Ďurik. 
Aj napriek tomu, že výsledok 
priateľského stretnutia 14:5 
bol v neprospech domá
cich, bola vidno na ich tvá
rach spokojnosť, veď, ako 
povedal Martin Bobrovský: 
„Hrali sme na umelej tráve 
prvýkrát, navyše sme mali 
nevhodnú obuv a teší nás, že 
sme vláde prepožičali dobré
ho a kvalitného brankára.“

(bh)

Rozhovor s predsedom vlády SR
V závere náročného pra

covného dňa predseda Vlá
dy SR Róbert Fico ochotne 
poskytol Klenovským novi
nám exkluzívny rozhovor, 
ktorý vám na tomto mieste 
prinášame. 
KN: Pán premiér môžete 
nám povedať, ako sa vám 
hralo na novootvorenom 
ihrisku?

R.F.: Priznám sa, že futbal 
hrám vždy, keď môžem a 

som veľmi rád, že sa na 
futbal dáva aj môj syn, kto
rý má štrnásť rokov a hrá 
v jednom z bratislavských 
mužstiev. Pre mňa je ten
to šport jeden z najväčších 
relaxov a keď má človek 
ešte takých spoluhráčov 
ako je Dušan Galis a Robo 
Kaliňák, ktorí ešte vládzu 
behať, tak je to vždy veľká 
zábava.

Bola to príjemná atmosféra, príjemní ľudia

(pokračovanie na strane 2)



*30. augusta sa na Námes
tí Karola Salvu uskutočnil 
pietny akt kladenia vencov 
k pamätníkom prvej a dru
hej svetovej vojny pri príle
žitosti 63. výročia SNP.           

*6. septembra rokoval sta
rosta obce JUDr. Pavel 
Struhár s pracovníkom Mi
nisterstva výstavby SR Ing. 
Šovčíkom o výstavbe rodin
ných domov s nižším štan
dardom v rómskej osade. 
Na rokovaní sa zúčastnil 
aj autor projektu a zástup
ca odboru výstavby BBSK 
Ing. Zvara a dodavateľ Ing. 
Princz.

*14. septembra sa vo Zvo
lene konalo stretnutie so 
spracovateľom projek
tu Klenovské zelené cesty 
(cyklotrasy) Ing. Štefanom 
Repkom a Ing. Jánom Ľup
tákom, na ktorom obec Kle
novec zastupovali starosta 
obce JUDr. Pavel Struhár a 
predseda finančnej komisie 
Ing. Michal Kňažek.

*17. septembra sa v zasa
dačke Obecného úradu v 
Klenovci uskutočnilo riad
ne zasadnutie obecného 
zastupiteľstva.

*18. septembra starosta ob
ce JUDr. Pavel Struhár ro
koval v Banskej Bystrici s 
riaditeľom úradu Bansko
bystrického samosprávne
ho kraja Ing. Jánom Mar
cinekom ohľadom prípravy 
rekonštrukcie hlavnej ces
ty v Klenovci.

*20. septembra sa v Klenov
ci za účasti riaditeľa Ná
rodného osvetového centra 
v Bratislave Jána Tazberí
ka uskutočnilo vyhodnote
nie Klenovskej rontouky.

*26. septembra v Klenovci 
predseda Vlády SR Róbert 
Fico slávnostne odovzdal 
do užívania viacúčelové 
športové ihrisko.

*28. septembra sa v Kle
novci uskutočnil 7. ročník 
cezhraničného folklórneho 
festivalu netradičných hu
dobných nástrojov Návra
ty k hudobným tradíciám, 
ktorý pokračoval 29. a 30. 
septembra v Maďarskej re
publike v družobnej ob
ci Mihálygerge a v obciach 
Mátraszentimre, Egyháza
sgerge a Karanslapujto.

                                (bh)
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Udialo sa ... Bola  to  pr í jemná atmosféra,  pr í jemní  ľudia
A ja naozaj vyhľadávam 
každú jednu príležitosť, 
aby som si futbal mohol 
zahrať. Je veľmi príjem
né, keď človek môže pra
covné povinnosti, tak ako 
to bolo aj v Klenovci, spo

jiť so športovým podujatím. 
A keď bola možnosť spo
jiť otvorenie tohto multi
funkčného športoviska aj s 
futbalovým zápasom, pred
pokladám, že to boli old 
boys, alebo internacionáli 
Klenovca, tak som to oka
mžite privítal. Bola to prí
jemná atmosféra, príjemní 
ľudia. Ja stále opakujem, 
že sa to s Bratislavou nedá 
porovnať.

KN: A čo hovoríte na výsledok 
stretnutia Klenovec versus 
Vláda SR?

R.F.: Futbal je taký, že raz 
sa darí, raz sa nedarí. Tak 
mali sme dnes trošku via
cej navrch. Ako hovoril 
Dušan Galis, keď sa na 
konci bavil s chlapcami z 
Klenovca, viete to som eš
te povedal obidvom Robom, 
aby nehrali naplno. Ale to 
samozrejme iba žartoval.

KN: Teraz trošku na vážnej
šiu tému. Dnes ste mali v 
Tisovci výjazdové zasadnu

tie Vlády SR. Zaoberali ste 
sa aj rozvojovými otázkami 
nášho regiónu?

R.F.: Dôvod, prečo tu bo
la vláda, je veľmi jedno
duchý. Spočíva v tom, že 
okres Rimavská Sobota 
má suverénne najvyššiu 
nezamestnanosť a myslím 
si, že ak uznávame úlohu 
štátu v sociálnej politike, 
celkom pochopiteľné je, že 
vláda zasadala v jednom z 
miest, kde problém  neza
mestnanosti úplne kulmi
nuje. Nechceli sme prísť s 
prázdnymi rukami a pre
to sme prijali niekoľko 
vážnych rozhodnutí. Prija
li sme rozhodnutia, ktoré 
sa týkajú ciest, to znamená 
najmä reklasifikácia ciest 
prvej triedy z Červenej Ska
ly smerom na Tisovec a na 
Rimavskú Sobotu a potom 
z Tisovca do Brezna. To 
znamená, že na údržbu tej
to cesty i rekonštrukciu sa 
budú používať štátne pro
striedky, nie prostriedky 
vyšších územných celkov. 
Ďalej sme prijali záväzok, 
že sa musí urýchlene rea
lizovať R2, čiže rýchlostná 
štvorprúdová komuniká
cia zo Zvolena do Košíc. V 
Rimavskej Sobote a v okolí 
by malo vzniknúť niekoľko 

Nové ihrisko pokrstili priateľským zápasom zástupcovia Vlá-
dy SR a internacionáli Klenovca 

sociálnych podnikov. To je 
projekt Ministerstva práce, 
sociálnych vecí a rodiny. 
Je založený na tom, že sa 
poskytne práca menej kva
lifikovaným ľuďom, ktorí sa 
nemajú možnosť zamest
nať. Nie sú to podniky, kto
ré sú založené na zisku. Ich 
úloha je hlavne zamestná
vať ľudí, aby mali pracov
né návyky a prácu. Potom 
sme ešte rozhodovali o ďal

ších otázkach, ako sú prie
myselné parky v Hnúšti a 
v Rimavskej Sobote. Bolo 
prijatých niekoľko rozhod
nutí, pokiaľ ide o kultúr
ne dedičstvo. Prijímali sme 
rozhodnutie kvôli ozubni
covej železnici. A mnoho 
ďalších. Toto všetko bolo 
pomerne dlho pripravova
né, tak s vedením mesta 
Rimavská Sobota, najmä 
s jeho viceprimátorom, tiež 
s primátorom Hnúšte a 
Tisovca, starostom Klenov
ca, starostami a starostka
mi jednotlivých obcí. Preto 
som mal pocit, že po skon
čení dnešného rokovania 
bola taká elementárna spo
kojnosť, pretože je potreb
né, aby Vláda SR chodila. 
Takže to je asi podstata 
našej dnešnej cesty.

KN: Klenovčanov určite 
bude zaujímať, najmä roz
voj turistického ruchu, 
pretože, pokiaľ viem, v roz
vojových prioritách okre
su Rimavská Sobota bola 
zahrnutá aj zimná a let
ná turistiky v Klenovci a 
Tisovci.

R.F.: Áno, zimná turisti
ka Tisovec a Klenovec a 
potom tam bol projekt tak
zvaná Zelená voda Rimav
ská Sobota. Hovoril som 
aj dnes s pánom staros
tom Klenovca na tému, ako 
využiť tento nádherný are
ál, tejto vodnej nádrže, kto
rá je nad Klenovcom. Mys
lím si, že ak by sa našla 
nejaká rozumná rovnováha 
medzi turistickým ruchom 
a ochranou prírody, pre
tože toto je zdroj pitnej 
vody, a ak by sa sem pustili 
ľudia za podmienky, že tu 
budú vybudované všetky 
veci, ktoré sa týkajú hygie
ny, tak tento areál má neu
veriteľnú kapacitu, stačí, 
keď sa naň človek pozrie. 
V tomto budeme maximál
ne nápomocní pánovi sta
rostovi a verím, že v krát
kom čase stavebná uzávera 
padne a v nejakej rozumnej 
miere, opakujem pri zacho
vaní kvality vody, sa umož
ní verejnosti, aby vstúpila 
do tohto areálu. Či už ide o 
rybárstvo, či už ide o turis
tiku, či už ide o štandard
ný cestovný ruch. Už ani 
nehovorím, samozrejme, 
o zime. Ja skôr hovorím o 
využití tohto nádherného 
priestoru v lete.

KN: Ďakujem za rozhovor a 
želám veľa úspechov.

(bh)

(dokončenie zo strany 1)
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Počas letných mesiacov sa 
MAS (miestna akčná sku
pina) Malohont – občianske 
združenie mikroregiónov Ri
mava a Rimavica, Teplý Vrch 
a  Sinec – Kokavsko prezen
tovala na viacerých poduja
tiach v rámci okresu a tiež v 
rámci celého Slovenska.
V dňoch 15. a 16. júna 

počas Nadregionálnej výsta
vy cestovného ruchu v rám
ci Dní mesta Tisovec sme 
mali stánok v Spoločenskej 
sále Mestského kultúrneho 
strediska. Prípravy a celej 
prezentácie sa zúčastnili 
manažérky jednotlivých mik
roregiónov – Elena Kubalia
ková, Miroslava Bartóková a 
Milada Kochanová, starost
ka Vyšného Skálnika Vero
nika Muránska a za mesto 
Hnúšťa Ing. Oľga Maciako
vá. Ponúkali sme aj ochut
návku tradičného pečiva 
 štrúdle, škvarkové pagá
čiky, slané pečivo a údený 
syr z Ekofarmy Ďubákovo.  
Návštevníci výstavy sa zau
jímali o festivaly  Klenovská 
rontouka, Koliesko a COUN
TRY FEST, ďalej o výrobu 
Kyjatických hračiek, kostoly 
z celého regiónu.

Na XXIX. ročníku Gemer
skomalohontských folk
lórnych slávností  Klenov
ská rontouka sme vo Dvore 
MAS Malohont zabezpečo
vali jedlo a občerstvenie pre 
návštevníkov festivalu hud
by, spevu a tanca. Bolo ich 
naozaj dosť až do neskorých 
nočných hodín. O zaujímavú 
výzdobu dvora a domu na 
námestí, kde na propagač
ných tabuliach, posteroch 
sú zachytené zaujímavosti a 
krásy našich mikroregiónov,  
sa postarali ochotné ženy z 
Utekáča, rodina Kubaliaková 
z Hrachova, rodina  Kocha
nová a Ing. Maciaková.
Prezentáciou MAS Malo

hont bol v rámci Sloven
ska Agrokomplex v Nitre, 
ktorý trval od 16. do 20. 
augusta 2007. Už po pia
ty raz bola  vďaka expozícii 
Agentúry pre rozvoj vidieka 
jeho súčasťou aj spoločná 
prezentácia mikroregiónov 
Rimava a Rimavica, Teplý 
Vrch a    Sinec – Kokavsko, 
tentoraz aj v spolupráci a za 
podpory Podpoľania a mesta 
Zvolen. Plochu nášho regió
nu ste mohli nájsť v pavilóne 
M1  Regióny Slovenska. 

Cieľom spoločnej prezen
tácie bolo priblížiť bežným 
návštevníkom, ale i odbor
nej verejnosti slovenský 
vidiek s dôrazom na služ
by v oblasti vidieckeho ces
tovného ruchu, ktoré tieto 
regióny už dnes poskytujú 
alebo v budúcnosti plánujú 
poskytovať. Okrem toho 
Agentúra pre rozvoj vidieka 
v Nitre predstavila v rám
ci tejto výstavy prístup pro
gramu LEADER  a Národnú 
vidiecku sieť, ktorá sa stane 
súčasťou európskej siete pre 
rozvoj vidieka. Jej cieľom je 
spojiť všetky organizácie, 
ktoré sa podieľajú na rozvoji 
vidieka, výmena skúsenos
tí a vzdelávacie programy, 
preto v tejto sieti nebudeme 
chýbať ani my  ako občian
ske združenie Miestna akč
ná skupina MALOHONT.
V utorok 25. septembra 

sa v Hrachove uskutočni
lo zasadnutie výboru MAS 
Malohont, ktorý bol zvo
lený na ustanovujúcom 
zhromaždení členov MAS 
15. mája. Predmetom jeho 
rokovania bolo schvále
nie základných vnútorných 
noriem pre činnosť miestnej 

akčnej skupiny a to rokova
cieho poriadku, organizač
ného poriadku a volebného 
poriadku. Výbor tiež prero
koval a schválil žiadosť ob
čianskeho združenia ZLOM 
Zacharovce o prijatie za čle
na MAS Malohont.
Najzávažnejším bodom pro

gramu bola diskusia o ďal
šom postupe pri spracovaní 
rozvojovej stratégie, ktorá je 
najdôležitejším dokumentom 
miestnej akčnej skupiny. Od 
kvality tohto dokumentu v 
rozhodujúcej miere  závisí 
úspešnosť miestnej akčnej 
skupiny v súťaži o získa
nie finančných prostriedkov 
na rozvoj regiónu z fondov 
Európskej únie. Vypraco
vanie stratégie je vzhľadom 
na jej závažnosť časovo a 
finančne náročné a preto 
sa výbor a manažment MAS 
uchádza o finančnú pod
poru na jeho spracovanie z 
prostriedkov VÚC. V tejto 
súvislosti požiadal o pomoc 
aj člena výboru a poslanca 
zastupiteľstva VÚC JUDr. 
Struhára.

Milada Kochanová

Už tradične sa sviatok folk
lóru vracia do Klenovca aj 
v mesiaci september a to v 
podobe cezhraničného folk
lórneho festivalu netradič
ných hudobných nástrojov 
Návraty k hudobným tradí
ciám, ktorého 7. ročník sa 
uskutočnil v piatok 28. sep
tembra. Organizátormi tohto 
zaujímavého podujatia boli 
obec Klenovec, maďarská 
obec Mihálygerge, Bansko
bystrický samosprávny kraj 
a Gemerskomalohontské 
osvetové stredisko.
Aj keď piatkové počasie 

počas dňa tomuto festivalu 
neprialo a všetky prípravy 
sa preniesli na javisko a do 
priestorov  Miestneho kul
túrneho strediska v Klenov
ci, s blížiacim sa podveče
rom dobrá nálada a ľudová 
hudba rozohnali zlovestné 
mraky a na oblohe sa obja
vilo slnko, ktoré presvedčilo 
organizátorov, že folklór pat

rí na klenovské námestie. 
Návštevníci tohto poduja

tia, ktoré už tradične spá
ja dve obce Klenovec na 
Slovensku a Mihálygerge v 
Maďarsku, mohli na Námes
tí Karola Salvu obdivo

vať umenie sólistov inštru
mentalistov a ľudových 
hudieb. V programe Návra
ty k hudobným tradíciám 
sa vystriedali ľudová hud
ba Tücsök a harmonikári z 
Maďarska, Gajdošská muzi
ka Vladka Zogaty z Čiech, 

Trombity z Chrenovca, sólis
ti z folklórneho súboru Havi
ar z Rožňavy, ľudová hudba 
so svojimi sólistami z Belej a 
domáci. Heligonkári, spevá
ci a ľudová hudba folklórne
ho súboru Vepor.
Už tradične sa uskutočnili 

aj sprievodné podujatia, kde 
sa striedala šikovnosť kle
novských záhradkárov na 
výstave Čo záhrada dala a 
zručnosť a dôvtip detí a rodi
čov z Materskej školy Karo
la Payera na výstavke prác, 
ktorá niesla názov Tekvicové 
strašidielka.
Záver večera patril Tanečnej 

dielni pre všetkých – ľudovej 
veselici, na ktorej sa o dobrú 
zábavu postarala terchovská 
muzika.
Podujatie sa konalo v rám

ci projektu Maľovaná truhli
ca, ktorý podporili Stredoe
urópska nadácia a Slovnaft, 
a. s., člen skupiny MOL.

(bh)

Návraty k hudobným tradíc iám

Sprievodným podujatím festivalu Návraty k hudobným tra-
díciám je výstavka ovocia a zeleniny

Z č innost i  MAS Malohont



Účastníci cezhraničného 
folklórneho festivalu Návra
ty k hudobným tradíciám 
si mohli, ako každý rok, 
na klenovskom námestí 
pochutiť aj na maďarských 
kulinárskych špecialitách. 
Na tohtoročnom siedmom 
ročníku sa podávala kys
lá kapusta, ktorú naši 
priatelia priniesli priamo z 
Maďarska, z obce Mihály
gerge. Tu je recept na 
jej prípravu.

Závitok z 
kyslého ka-
p u s t n é h o 
listu s mä-
som
Na prípra

vu potrebu
jeme:
250 g mletého bravčového 

mäsa, 250 g mletého ho
vädzieho mäsa, kyslé ka
pustné listy, kyslú kapustu, 
2 lyžice masti, 1 lyžicu hlad
kej múky, 1 lyžicu ryže, 2 
stredné cibule, paradajkový 
pretlak, 1 lyžičku mletej 
červenej papriky, štipku 

čierneho korenia a soľ.
Postup:
Na lyžici masti opražíme 

nadrobno nakrájanú ci
buľu, pridáme pomleté 
bravčové a hovädzie mä
so a spolu podusíme, oso
líme, okoreníme a pridáme 
sparenú ryžu. Všetko spolu 
podusíme a pridáme jedno 
vajce. Takto pripravenou 
plnkou naplníme kapust

né listy a zvinieme 
ich. Na dno 
hrnca dáme 
kyslú ka
pustu a tesne 
vedľa seba 

poukladáme 
k a p u s t n é 
závitky. V 

druhom hrnci 
povaríme cibuľu a pretlak 
a zapražíme ho zápražkou z 
jednej lyžice masti a jednej 
lyžice múky. Všetko vyle
jeme na závitky, pridáme 
štipku mletej červenej pa
priky a na miernom ohni 
dusíme.
Podávame s chlebom.

(bh)

Rozmnožovanie králikov
Králiky sa vyznačujú 

veľkou rozmnožovacou 
schopnosťou a na vyvo
lanie ruje nevplýva ročné 
obdobie, aj keď treba 
poznamenať, že v mier
nych pásmach sa di
vo žijúci králik môže 
rozmnožovať počas ce
lého roka, zatiaľ čo v 
drsných pásmach 
severu je predsa len 
jeho rozmnožovanie 
obmedzené na teplé me
siace.
S k ú s e n o s t i 

chovateľov doká
zali, že v našich 
podmienkach je 
na j ideá lne jš i e 
obdobie na roz
množovanie králi
kov od začiatku marca do 
prvej polovice mája. Počet 
mláďat býva najvyšší, tie
to rýchle rastú a navyše 
samice sú najochotnejšie 
prijať samca.
Pohlavný pud samcov sa 

začína prejavovať podľa 
plemennej príslušnosti, 
už vo štvrtom až pia
tom mesiaci života a pri 
niektorých plemenách 
aj skôr. Telesný vývin 

však ešte nie je zďaleka 
ukončený, preto sa 
na plemenitbu nesmú 
používať. Až vo veku 8 
mesiacov pri stredných 
plemenách, 7 mesiacov 
pri malých a 9 až 10 me
siacov pri veľkých ple
menách a pri dosiahnutí 
optimálnej hmotnosti sa 
môžu samce používať na 

plemenitbu. V pleme
nitbe sa potom podľa 
kondície používajú do 
veku 5 až 6 rokov.
Ruja samíc sa 
začína prvýkrát 

prejavovať vo 
štvrtom mesia

ci. Príznaky sú pre 
skúseného chovateľa 
ľahko poznateľné. 
Samičky sú nepokoj

né, väčšinou si otie
rajú hlavu, hrabú pod
stielku a niektoré si 
trhajú srsť. Pohlavné 
orgány rujných samíc 
sú silnejšie prekrvené a 
červenkasté. O plemen
nom využití samíc platí 
v podstate to isté ako o 
plemennom využití sam
cov, s tým rozdielom, že 
v plemenitbe sa zvyknú 
používať 4 až 5 rokov.
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Chovateľom králikov Z kuchyne našich starých 
mám

Október
Je mesiac, kedy už väčši

nou hmlisté jesenné poča
sie nie je výnimkou. Skôr 
naopak, dni sú chladnejšie, 
obloha býva zamračenej
šia a daždivejšia. Posledné 
teplé lúče slnka ešte majú 
náznak babieho leta. Vege
tácia pomaly končí a chys
tá sa na „zimný spánok”.
V záhradkách sa upravujú 
záhony, končí zber ovocia a 
zeleniny. Rýľujeme a kde je 
to potrebné aj hnojíme orga
nickým hnojivom hriadky. 
Jesenné rýľovanie je špe
cifické tým, že pri ňom ne
chávame čo najväčšie hru
dy. Účelom takéhoto rýľova
nia na jeseň je to aby pôda 
počas zimy premrzla a na 
jar bola kyprejšia.  O tom, 
či je, alebo nie je potrebné 
na jeseň pôdu porýľovať sa 
v niektorých publikáciách 
rôznia. Nie je to z toho dôvo
du že by sa nevedeli odbor
níci v tejto otázke zhodnúť. 
Dôvod je prozaický.  Piesčité 
pôdy stačí rýľovať alebo len 
prekopať aj na jar. Pôdy hli
nité, kompaktné naopak je 
potrebné na jeseň porýľo

vať, alebo poorať. 
Október je aj mesiacom 

predaja ovocných a okras
ných stromkov a kríkov. Mu
síme si uvedomiť, že ovocné 
dreviny a kríky zostávajú na 
stanovisku niekoľko desať
ročí.  Za toto celé obdobie 
nám môžu prinášať radosť a 
potešenie, ale môžu  nás aj 
rozladiť a znechutiť.  Z toh
to dôvodu je potrebné dodr
žať základné požiadavky na 
ujatie sa a zdravý rast. 
Na začiatku výberu urči

tého druhu ovocia, ktoré 
chceme pestovať, je potreb
ný správny výber takej od
rody, ktorá nám vyhovuje 
podľa chuti alebo spracova
nia. Na trhu je veľké množ
stvo odrôd ovocia, ktoré sa 
líšia tvarove, chuťove, fareb
ne, ale aj dobou dozrievania 
a uskladnenia. Pri výbere je 
dôležité v akých klimatic
kých a pôdnych podmien
kach bude stronček alebo 
krík rásť  a čo do budúcnos
ti od dreviny očakávame. Pri 
výbere nám môžu poradiť 
pestovatelia, odborníci ovo
cinari, alebo si môžeme po
žadované údaje naštudovať 

v odbornej literatúre. Nikdy 
nekupujeme ovocný, alebo 
aj okrasný stromček alebo 
krík tak, že sa nám u pre
dajcu páči a ako sa hovorí: 
„Niekde ho už posadím.“
Keď sme si ujasnili čo a kde 

chceme pestovať, môžeme 
pristúpiť ku nákupu . Práve 
toto obdobie je pre väčšinu 
drevín s voľným koreňom 
najlepšie na vysádzanie a 
presádzanie. Trvá ale po
merne krátko a to od opadu 
listov až do zamrznutia pô
dy. Túto dobu môžu veľko
pestovatelia predĺžiť použi
tím chemických prípravkov 
na odlistenie drevín – tzv. 
defoliantov.  Výnimkou sú 
napr. broskyne a marhule, 
ktoré je výhodnejšie vysá
dzať v jarnom období  z toho 
dôvodu, že sú chúlostivejšie 
na nedostatok pôdnej vlahy 
počas celého  zimného ob
dobia. Pri nákupe ovocných  
stromkov a kríkov musí byť 
okrem iného označenie dru
hu a odrody  a druhu pod
pníka, na ktorom je strom
ček naštepený. Sú to dôle
žité údaje, ktoré využijeme 
v nasledujúcich rokoch pri 
pestovaní. 
Najvýhodnejšie je pre tva

rovanie, keď si kúpime 
stromček v tvare „hrotiaka“. 
Je to stromček s výhonom 

asi 1 m dlhým naočkova
nom na podpníku. Niektoré 
stromčeky majú už založenú  
korunku. Nakúpené strom
čeky pred vlastnou výsad
bou ešte rezom upravujeme. 
Stromček, keď je kvalitný, 
tak by nemal mať zaschnu
té alebo polámané korene. 
Miesto očkovania by malo 
byť zarastené kôrou a ošet
rené náterom. Stromček by 
mal byť rovný. Očká na vr
chole nesmú byť zaschnuté. 
Tieto na prvý pohľad viditeľ
né nedostatky sú podstatné 
nielen vzhľadom k cene ale 
aj ku ujatiu sa stromčeka.  
Ďalšia dôležitá fáza je 

správne zasadenie stromče
ka a dodržanie niektorých 
úkonov. Samozrejme, že je 
dôležité stromček čo najskôr 
zasadiť do pôdy. Napriek to
mu sa doporučuje namočiť 
korene stromkov a kríkov 
na jeden až dva dni do vody, 
nie dlhšie, aby nám nezačali 
nahnívať. Tým dôjde ku oži
veniu korienkov a je väčší 
predpoklad ujatia sa strom
čeka. Tesne pred výsadbou 
ešte skontrolujeme  stav ko
reňov. Korene, ktoré sú sil
no poškodené opatrne skrá
time až na neporušenú časť. 
Prípadné očká na podpníku 
všetky vyslepíme.

(pokračovanie na strane 5)

(pokračovanie na strane 5)
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Tak isto vyslepíme prípad
né očká na kmeni stromče
ka. Na jedno až dvojročné 
stromčeky vykopeme jamu 
rozmerov 1 až 1,5 m krát 1 
až 1,5 m, a to podľa toho, 
akú máme pôdu a hlavne 
tak, aby sa korene nedotý
kali stien jamy. Keď je pô
da menej kvalitná napr. na 
lúkach kopeme väčšiu ja
mu, keď je pôda kvalitnej
šia, napr. v záhradkách, 
stačí aj menšia. Jamu ko
peme do hĺbky 0,5 až 0,6 
m, taktiež podľa kvality pô
dy. Pri výkope dávame asi  
0,3 m vrchnej pôdy (orni
ce) na jednu stranu jamy a 
spodnú časť pôdy na dru
hú stranu jamy. Dno jamy 
ešte prekopeme hlavne pri 
ťažkých pôdach. Do stredu 
jamy zarazíme ešte kolík na 
priviazanie stromčeka, jeho 
výška by mala byť asi 0,1 m 
pod predpokladanou spod
nou časťou korunky. Nie
kedy sa doporučuje vyko
pať jamu niekoľko týždňov  
skôr. Je potrebné zvážiť, či 
sme schopní doplniť odpa
rené množstvo vody. V kaž
dom prípade je menšie ri
ziko neujatia sa stromčeka 
keď jamu kopeme až vtedy 
keď ideme stromček sadiť. 
Týmto je jama na vysadenie 

pripravená.
Ďalej postupujeme tak, že 

na dno jamy dáme asi po
lovicu ornice, ktorú sme si 
uložili vedľa jamy. Ornicu 
môžeme vylepšiť dobre ule
žaným kompostom. Nikdy 
nepoužívame čerstvý maš
talný hnoj. Ornicu sype
me tak, aby sa okolo kolí
ka vytvoril kopček, na kto
rý položíme stromček asi 
0,1 m od kolíka zo severnej 
strany tak, aby kolík chrá
nil stromček pred jarným 
slnkom. Korene zasypeme 
druhou polovicou ornice a 
mierne utlačíme ušlapaním 
hlavne po okrajoch jamy. 
Jamu dosypeme zo zostáva
júcou vykopanou zeminou, 
do ktorej môžeme primie
šať kompost. Okolo kmien
ka urobíme priehlbinku na 
zachytávanie dažďovej vo
dy. Do priehlbiny naleje
me vodu.  Stromček má byť 
tak  hlboko vysadený, ako 
pôvodne rástol. Nikdy sa 
nesmie dostať do pôdy tá 
časť, ktorá je naočkovaná 
na podpníku. Hĺbka vysa
denia býva aj najčastejšou 
príčinou slabej rodivosti  
stromčeka. Rezom upraví
me výšku hrotiaka, prípad
ne už založenej korunky. 
Takto zasadený a uprave
ný stromček je nachystaný 
na prezimovanie a na jarný 
rast.

Okienko záhradkára
Kotnosť samice trvá 

väčšinou 30 až 31 dní, 
ojedinele len 28 alebo až 
35 dní. Väčšina králičích 
matiek prináša na svet 
svoje potomstvo v noci, 
ale občas sa stretávame 
s prípadmi kotenia aj na
poludnie.
Počas posledných dní 

kotnosti začína byť sami
ca nervóznejšia. Stavia si 
svoje hniezdo a niektorá 
si trhá srsť. Je nesko
ro už takto sa správa
júcej samici robiť úpra
vy koterca, prípadne jej 
dávať búdku na kotenie, 
lebo týmito zásahmi ju 
zbytočne vyrušujeme. 
Pred samotným kotením 
pozorujeme na samici 
časté močenie v krátkych 
intervaloch, väčšina 
chvostom rytmicky po
hybuje. Potom samica 
už v hniezde pri samot
nom kotení pomáha svoj
mu potomstvu na svet 
pyskami. Mláďatá sa ko
tia hlavou dopredu. Celé 
kotenie prebieha veľmi 
rýchlo a netrvá väčšinou 
dlhšie ako 2 až 4 minú
ty.
Samica neopustí hniez

do s potomstvom dovtedy, 
pokiaľ nezožerie plodové 

obaly a králičatá, ktoré 
vydávajú tiché zvuky, oli
zuje a očisťuje od zvyškov 
krvi. Potom ich prikryje 
vytrhanou srsťou a do 
hniezda sa vracia až pri 
prvom dojčení.
Po okotení samica spo

trebuje veľké množstvo 
vody, ktorú má mať 
v napájačke už pred 
očakávaným kotením. 
Nedostatok tekutín môže 
mať za následok kani
balizmus – požieranie 
mláďat.
Chovateľ má hniez

do skontrolovať, keď 
je samica v pokoji, te
da keď je už kotenie 
ukončené, mláďatá sú 
zakryté a samica práve 
nedojčí. Vyradí všetky 
mŕtvouliahnuté mláďatá, 
poranené a prípadne 
aj tie, ktoré už uhynuli 
(veľmi slabé, ušľapané a 
podobne). Odporúča sa 
vyradiť aj mláďatá, ktoré 
sú nápadne slabšie, lebo 
tie budú vždy zaostávať 
v raste a nikdy nedosi
ahnu úroveň ostatných 
mláďat.
Po okotení sa o 16 až 

24 hodín, prípadne až o 
dva dni, objavuje opäť 
pravidelný cyklus ruje 
a samica býva ochotná 
páriť sa.

Nádherné sú lesy pod Kle-
novským Veprom, keď prídu 
jesenné dni. Zahrajú stora-
kými farbami a zavanú sto-
rakými vôňami. Možno aj 
preto pán Všehomíra požeh-
nal jelenej ruji práve v tom-
to období. Počas neho sa 
do režijného revíru Lesné-
ho závodu Hnúšťa a Lesnej 
správy Klenovec, vždy hlá-
silo veľa loveckých hostí. V 
tomto roku som dostal na 
starosť ako sprievodca poľov-
níka doktora. Keď sme prišli 
na chatu pod Klenovským 
Veprom, dal mi najavo, že je 
lekárom, a to nie hocijakým, 
staral sa o vtedajšiu politickú 
garnitúru KSS. Pomyslel som 
si svoje, veď takých, ako on, 
bolo už pod Veprom toľko, že 
by sa ani do rebriniaka nepo-
mestili.

Keď sa konečne rozložil 
v chate, vrátil sa k autu a 
doteperil dvadsaťpäťlitrový 
demižón. Vyložil ho na stôl 
v kuchyni a vraj, ak budem 
chcieť, ak budem mať chuť 
na víno, môžem si naliať, 
koľko mi hrdlo ráči. Nemal 
som chuť sám sa uctievať 
vínom, keď on cez zuby cedil 
minerálku. Pomyslel som si, 
že asi nedôveruje našej čis-

tej vode z prameňa. Ale ve-
del som už aj to, že takouto 
fintou chcú hostia obalamutiť 
sprievodcu, aby neskôr nero-
bili fóry s chovnosťou jeleňa. 
Ja som však vždy ctil zása-
dy chovnosti zveri, lebo za 
tie roky som sa už mal kedy 
presvedčiť, že zdravá zver 
má aj dobrú trofej. Keď sa 
stane, že hosť uloví chovného 
jeleňa, nepríjemnosti nemá 
on, ale jeho sprievodca.

Večer, po návrate z prvej 
posiedky spustil doktorček 
chválospevy na svoje stre-
lecké úspechy, že už nie raz 
strelil srnca v obilí na dves-
to metrov. Jeho reči o srn-
coch nemali konca ani kraja 
a tak sme pri nich aj o nejakú 
chvíľu zaspali.

Na druhý deň sa jelene 
začali ozývať, vykročili sme 
do revíru. A veru videli sme 
lovných jeleňov viac, ale hosť 
trval na tom, že on si musí 
streliť sto deväťdesiatbo-
dového, nižšie ani o máčik. 
Takého podistým nemal, keď 
tak po ňom túžil. Na potenci-
álnych úlovkoch videl už na 
diaľku, že majú dáku chy-
bu, a že sú bodovo nehodnot-
né. Videl som, že tomu vôbec 
nerozumel, ale čušal som.

Podvečer a večer sa všetko 
opakovalo, rečnil dokola. Zne-
chutene som sa vrátil do cha-
ty, lebo príroda vie aj trestať. 
Keď neberieš, čo ti ponúkne, 
nedostaneš nič. Ráno som sa 
rozhodol pre Slávnu dolinku. 
Mimochodom, pre mňa bola 
naozaj „slávnou“, lebo mám 
na ňu veľa pekných spomie-
nok. Už z diaľky sme počuli 
ručať jeleňa s mocným hla-
som. Ozýval sa spod hrebeňa 
Slávnej, dákych dvesto met-
rov, v starom smrekovom 
poraste. To nám dávalo 
nádej na možnosť výstrelu. 
Najmä ak je to strelec, čo na 
dvesto metrov poľahky tria-
fa srnce. To predsa nebolo 
pre môjho hosťa nič mimo-
riadne. Konečne sme jeleňa 
zazreli. Vtedy som asi po 
prvý raz urobil chybu, ktorú 
by sprievodca nemal spra-
viť, jeleňa som si dôkladne 
neobzrel a dal som pokyn k 
streľbe. Možno som aj dúfal, 
že sa jeleň pohne a zabeh-
ne za hrebeň, preto som bol 
celkom rád, že hosťovi trvala 
príprava na streľbu pridlho. 
Akoby zdrevenel, babral sa 
s remeňom, odisťoval, obťa-
hoval, mieril. Napokon zahr-
mel výstrel. Avšak jeleň po 
výstrele vôbec neznačil. Sko-
ro som z nôh spadol, keď 
vidím, ako sa jeleň obrátil k 

nám a spolu so stádom jele-
níc bežal k nám. Nasledovali 
ďalšie tri hrmenstrely z puš-
ky hosťa, ale aj tie boli do 
oblakov. To už stál jeleň nad 
nami takých dvadsať metrov. 
Vtedy konečne hosť vystre-
lil piaty raz a jeleň značil 
zásah. Jelenice akoby zosta-
li v šoku, krátko sa všetky na 
nás pozreli a potom odbehli.

Doktorovi politických papa-
lášov som odovzdal zálomok 
ako sa patrí. Všimol som si, 
že sa ešte trasie ako osika, 
to ho tak rozochveli tie predo-
šlé majstrovské strely. Ale čo 
bolo najdôležitejšie pre mňa, 
jeleň bol lovný. Mal desať 
rokov, šiel už späť a, čuduj 
sa svete, bodová hodno-
ta parožia bola rovných sto 
deväťdesiat bodov. Tam na 
mieste som to iba odhadol, 
ale neskôr sa to potvrdilo aj 
na Lesnej správe v Klenovci.

Avšak hosťovi bolo napo-
náhlo. Mal ešte uloviť dva 
jelene, a preto musel odísť 
hneď. Vo chvíli, keď si bral 
demižón s vínom zo sto-
la v kuchyni, nezabudol ma 
pochváliť, aký som ja dob-
rý sprievodca, že som jeleňa 
tak presne odhadol a na takú 
veľkú vzdialenosť! Potom 
odfrčal za ďalšími trofejami 
kapitálnych jeleňov.

Anton Poláčik

Čarostrelec

(dokončenie zo strany 4) (dokončenie zo strany 4)
K r á l i k y

Jaroslav Jáchim st. Rudolf Kaštan
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V Klenovci boli štyri mlyny 
– horný (vyšný) mlyn vdovy 
Zajacovej, dolný mlyn Jú
liusa Takáča a mlyn Jána 
Zúrika, ktorý sa nachádzal 
neďaleko námestia. Ján 
Zúrik vlastnil aj mlyn na 
Ráztočnom. Budovy mly
nov – okrem horného mly
na – sa nezachovali. Zbúrali 
ich v súvislosti s reguláciou 
Rimavy a bytovou výstavbou 
v strede obce.
Naši predkovia spracúva

li obilné zrná na múku na 
domácich rotačných mlyn
čekoch. Bol to spôsob, kto
rý pôvodne používali Kelti. 
Neskôr mleli zrno na jedno
duchých obilných mlynoch. 
Ich hlavnou súčasťou boli 
žarnovy zložené z dvoch čas
tí – zo spodného nepohyb
livého kameňa a z horného 
kamenného behúňa, ktorý 
uvádzala do pohybu ľudská 
sila, neskôr zvieratá.
Tento spôsob mletia sa 

udržal až do konca 17. sto
ročia najmä na hradoch, ale 
aj v domácnostiach podda
ných. V 18. storočí sa začali 
budovať vodné mlyny, kto
ré vznikali pri potokoch a 
riekach. Mali tri časti: vodné 
koleso, prevodné zariadenie 
(hriadele, súkolia a ozube
né koleso) a mlynské kame
ne. Na ich prevádzku bolo 
potrebné vybudovať mlynské 
náhony a hate. Preosievanie 
múky sa spočiatku robilo 
ručne, neskôr mechanicky 
pomocou takzvaných hasa
čertov alebo pytlíkov (vre
cúšok, pláteniek). Používali 
sa ako sito na oddeľovanie 
múky od krupice a otrúb.
Za feudalizmu patrilo mle

tie do právomoci zemepá
nov. Poddaní mohli mlieť 
len v mlyne svojho pána. Až 
za panovania Márie Terézie 
(17401780) došlo k zmene. 
Mlyny mohli budovať nie
len šľachtici a kláštory, ale 
aj obce a mestá. Po zruše
ní poddanstva roku 1848 
sa však určité prežitky v 
tejto oblasti ešte udržali, 
keďže v Uhorsku sa podda
ní dlho vymaňovali z podru
čia zemepánov. Svoje práva 
a pôdu získali len po vykú

Z  m i n u l o s t i  d o l n é h o  m l y n a

pení. Tak to bolo aj v Klenov
ci. Klenovskí roľníci dosta
li pôdu od Kubínyovcov iba 
koncom 19. storočia.
V tomto období pravdepo

dobne vznikli aj mlyny v 
obci. Kedy vybudovali dol
ný mlyn, nie je známe. Vie
me len, že začiatkom 20. 
storočia ho vlastnila rodina 
Takáčovcov, pochádzajú
ca z Drienčan. „Starý otec,“ 

ako uvádza Zora Korimová
Takáčová z Bratislavy, dcé
ra Júliusa Takáča (1888
1948), „bol mlynár a býval 
v Klenovci. Stará mama bo
la krčmárka. Hostinec mala 
v budove oproti mlynu, kde 
neskôr bola garáž. Keď môj 
otec prevzal mlyn, zmoder
nizoval technické zariade
nie, vodnú turbínu a valco
vaciu stolicu. Aj najstarší 
brat Július (1921) sa vyučil 
za mlynára, ale viac ho zau
jímali stroje a autá. Po vojne 

si z niekoľkých vojenských 
áut urobil nákladné auto.“
Dolný mlyn po 1. sveto

vej vojne prosperoval, i keď 
v obci mal silnú konkuren
ciu. V mlyne vždy pracoval 
skúsený mlynársky tovariš 
a niekoľko učňov, ktorých 
Takáčovci získavali z det
ského domova. Postarali sa 
o nich a zabezpečili im vyu
čenie v remesle. Mlyn posky

toval služby roľníkom, mlel 
pšeničnú i ražnú múku, 
krupicu a otruby. Zásobo
val aj miestnych pekárov a 
obchodníkov. Okrem mlyna 
mali Takáčovci aj taxisluž
bu. Július Takáč starší vozil 
na osobnom aute poštu z 
Hnúšte a ľudí od vlaku do 
Klenovca.
Roky hospodárskej krízy 

(19291933), ktoré nasle
dovali, neboli pre podnika
nie priaznivé. Ľudia nemali 
prácu a ani peniaze. Aj roľ
níci, ktorí patrili k hlavným 
zákazníkom mlyna, zápa
sili s prežitím. Len koncom 
tridsiatych rokov nastalo isté 
zlepšenie, ktoré prekazila 2. 
svetová vojna. Najstarší syn 
Július narukoval k vojsku, 
Pavel (1923), ktorý sa vyučil 
za obchodníka, sa zúčast
nil na povstaní, z ktorého 
sa už živý nevrátil. Zastreli
li ho nemeckí fašisti v jeseni 
1944 v Hronci. Aj syn Štefan 
(1926) bol partizán.
„Boli to pre nás najťažšie 

chvíle v živote, lebo sme sa 
báli, čo s nami bude,“ dodá
va Zora KorimováTakáčová. 
„Keď sme Paľka pochováva
li, nemeckí vojaci obkolesi
li obec a ani rodinu z oko
lia Klenovca nepustili na 
pohreb. Pri bráne cintorína 
stáli vojaci so samopalmi 
pripravení na streľbu.“
Roky po vojne priniesli 

pre Takáčovcov veľké zme
ny. Regulácia Rimavy zlik
vidovala dolný mlyn, kto
rý musel uvoľniť miesto pre 
nový tok Rimavy. Roku 1947 
sa odsťahovali z Klenovca do 
Veľkého Blhu, kde kúpili 
starší mlyn. Tak zanikol dol
ný mlyn, na ktorý ostala už 
iba spomienka a fotografia z 
archívu.

(mo)

Pohľad do mlynského dvora: vpravo mlyn, vľavo byt mlyná-
ra a vpredu auto Praga z 30. rokov

Koncom augusta si obča
nia našej vlasti pripomínali 
63. výročie SNP. Vo väčšine 
miest a obcí, ale aj na mno
hých pamätných miestach 
bojov proti fašizmu sa kona
li spomienkové oslavy tejto 
významnej udalosti naších 
novodobých dejín. O jej 
dôležitosti svedčí aj fakt, že 
na celoslovenských oslavách 
SNP v Banskej Bystrici sa 
zúčastnili všetci traja najvý
znamnejší ústavní činitelia 
Slovenskej republiky.
Aj v našej obci sa 30. 

augusta pod záštitou obec
ného úradu a ZO SZPB 
uskutočnili spomienkové 
oslavy 63. výročia SNP spo
jené s pietnym aktom kla
denia vencov k pomníkom 

padlých na Námestí Karo
la Salvu. Po položení ven
cov slávnostnú časť otvorila 
pani Kováčová. Príležitost
nú báseň zarecitovala pani 
Koldrásová. So slávnostným 
príhovorom vystúpil staros
ta obce JUDr. Pavel Struhár. 
Vo svojom prejave zhodno
til historický význam SNP 
v protifašistickej koalícii, 
jeho odkaz pre súčasnosť a 
tiež vyzdvihol mnohých Kle
novčanov v tomto protifa
šistickom odboji. Na záver 
odsúdil snahy niektorých 
skupín našej spoločnosti 
bagatelizovať význam SNP.
Je len škoda, že na poduja

tí sa zúčastnilo len niekoľko 
desiatok hlavne starších 
občanov. Jednou z príčin 
slabej účasti bol možno nie 
celkom šťastne riešený čas 
podujatia na poludnie, kedy 
väčšina našich občanov 
sa zdržuje doma a obedu
je. Preto by pre budúcnosť 
bolo potrebné pouvažovať 
nad vhodnejším termínom, 
napríklad v predvečer svi
atku, prípadne 29. augusta 
v dopoludňajších hodinách, 
kedy je isto na námestí počas 
voľna viac pohybujúcich sa 
občanov, ktorí by aspoň túto 
akciu zaregistrovali.
Po skončení slávnostnej 

časti osláv ZO SZPB zorgani
zovala na miestnom ihrisku 
posedenie pri guláši, kde sa 
zišlo do 40 členov a sympa
tizantov SZPB. Za príjemné
ho počasia v družnej besede 
si hlavne starší pamätní
ci udalostí spred 63 rokov 
v Klenovci pripomenuli ich 
priebeh a mladší sa tiež 
dozvedeli niečo nové z osob
ných zážitkov pamätníkov.
Aj takouto príjemnou a 

nenásilnou formou sa dajú 
udržiavať myšlienky a cie
le SNP, aby ostali živé aj pre 
ďalšie generácie. Je preto 
potrebné vysloviť uznanie a 
poďakovanie organizátorom 
tohto vydareného podujatia.

Mgr. Slavomír Hruška

Oslavy 63. výročia SNP v Klenovci
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N e p r e s v e d č i v é  v ý k o n y  f u t b a l i s t o v

Zdá sa ale, že problém u 
mládeže nie len s kvalitou, 
ale i s kvantitou. Príkladom 
môže byť stretnutie dora
stu s Hnúšťou, keď sme 
celý druhý polčas dohrávali 
pre zranenia iba s deviatimi 
hráčmi. Na domácom ihris
ku!!

Kráľ – Klenovec 4:2 (3:1)
Od začiatku stretnutia 

sme získali územnú preva
hu, domácich sme zatlačili 
pred ich pokutové územie, 
ale šancu na strelenie gólu 
sme si nevytvorili. Naopak, 
zodpovedne hrajúca obra
na umožňovala domácim 
vyrážať do nebezpečných 
rýchlych protiútokov. Po 
jednom z nich, v 25. minú
te, sa domáci útočník oci
tol sám pred naším branká
rom a nezaváhal – 0:1 v náš 
neprospech. O päť minút 
neskôr naša obrana nepri
kryla  voľného domáceho 
hráča v pokutovom území 
a inkasovali sme po druhý
krát – 0:2. Do tretice, v 33. 
minúte po faule Mináča v 
pokutovom území naria
dil rozhodca pokutový kop, 
ktorý domáci bezpečne pre
menili – 0:3. Po katastrofál
nej desaťminútovke, počas 
ktorej sme dostali tri góly, 
sme sa prebrali z letargie a 
gólom Petra Benca do šatne 
v 42. minúte sme znížili stav 
zápasu na 1:3.
Z náporu na začiatku dru

hého polčasu sme vyťažili 
rýchly gól a znížili náskok 
domácich na 2:3. Ďalšia na
ša snaha o vyrovnanie bola 
bezvýsledná a tak po nedo
rozumení v našej obrane 
domáci upravili výsledok na 
konečných 2:4.
Klenovec nastúpil v zosta

ve: J. Benco – Mináč, M. 
Boháčik, Vince, M. Parobek, 
Mir. Kubinec, Oláh, Barto, 
P. Benco, Radič, M. Hruš
ka. Striedali Mar. Kubinec, 
Hlôška, Medveď.
Žiaci:

Klenovec – Chanava 7:4, 
góly za Klenovec dali Ulický 
3, Kasáč 2, Brndiar, Radič.
Dorast:

Klenovec – Tempus R. Sobo

ta 1:4, gól za Klenovec strelil 
Boris Cibuľa.
Chanava – Klenovec 6:2 
(2:1)
Na územnú prevahu nášho 

mužstva od začiatku zápasu 
domáci reagovali iba odko
pávanými  loptami. Pri súbo
ji o takúto odkopnutú loptu 
na hranici nášho pokutové
ho územia sa naša obrana 
dopustila faulu a z nariade
ného pokutového kopu sa 
domáci ujali vedenia 0:1. Z 
vedenia sa však dlho neteši
li, pretože už z nasledujúce
ho útoku sme vyťažili roho
vý kop a po jeho rozohraní 
aj gól z hlavy Radiča – 1:1. 
V 33. minúte, keď sa lop

ta nachádzala na súperovej 
polovici, náš brankár upo
zorňoval rozhodcu na zrane
ného hráča. Reakcia rozhod
cu bola prekvapujúca – hru 
prerušil a nariadil proti náš
mu mužstvu nepriamy kop 
vo vzdialenosti iba 8 met
rov od našej brány. Domáci 
ponúknutú šancu využili a 
opäť sa ujali vedenia – 1:2. 
Šancu na vyrovnanie sme 
nevyužili v 36. minúte, keď 
Barto nepremenil pokuto
vý kop nariadený za faul na 
Kubinca. Vzápätí rozhodca 
vylúčil po druhej žltej karte 
M. Parobeka. Aj po oslabení 
sme mali v druhom polčase 
naďalej územnú prevahu, 

V. Parobek strieľa druhý gól do siete súpera v zápase so 
Stárňou (Klenovec - Stárňa 6:0)

Hoci sa už začínajú rozbiehať aj súťaže v najúspešnejšom klenovskom športe bedmintone, najväčšiu pozornosť pú
ta stále futbal. Futbalové súťaže sú už  v plnom prúde, veľa radosti nám však zatiaľ neprinášajú. Mužstvo dospelých, 
ktoré zostúpilo z V. ligy, nachádza aj v nižšej súťaži viac ako vyrovnaných súperov a najmä šesťgólový prídel z Chana
vy zaskočil všetkých priaznivcov. Tešiť nás nemôžu ani výsledky mládežníckych družstiev, pretože väčšinou ťahajú v 
zápoleniach so svojimi rovesníkmi za kratší koniec.

ktorú sme už v 49. minúte 
premenili Bartom na vyrov
návajúci gól – 2:2. Snahu o 
získanie vedenia zmaril roz
hodca, ktorý v 78. minúte po 
čistom vypichnutí lopty na 
našej bránkovej čiare naria
dil ďalší pokutový kop pro
ti nám, ktorý domáci pre
menili – 2:3. Rozčarovanie z 
verdiktu rozhodcu narušilo 
koncentráciu našich hráčov 
na hru a v záverečných pia
tich minútach sme inkaso
vali tri zbytočné góly, ktoré 
spečatili našu zahanbujúcu 
prehru.
Zostava Klenovca: I. Hruš

ka – Mináč, M. Boháčik, 
Radič, M. Parobek, Mir. 
Kubinec, Oláh, Barto, Ben

co, M. Hruška, V. Parobek.
Striedali Hrivnák, Hlôška, 

Medveď.
Žiaci:
Kráľ – Klenovec 2:1
Dorast:

Klenovec – Divín 2:3, góly 
za Klenovec strelili Láska a 
Tomáš Cibuľa.

Klenovec – Stárňa 6:0 
(3:0)
Stretnutie malo jednoznač

ný priebeh. Súpera sme 
zatlačili na jeho polovicu, z 
ktorej sa dostával iba pomo
cou odkopávaných lôpt a 
tie boli pre našu obranu 
ľahkou korisťou. Územnú 

prevahu odzrkadľuje aj skó
re, keď úspešnými strelcami 
nášho mužstva boli Radič a 
V. Parobek, ktorí strelili po 
dva góly, po jednom pridali 
M. Hruška a M. Boháčik.
Klenovec nastúpil v zosta

ve: I. Hruška – Mináč, M. 
Boháčik, Radič, Hrivnák, 
Benco, Valent, V. Parobek, 
Oláh, Barto, M. Hruška. 
Striedal Hlôška.
Žiaci:
Klenovec – Jelšava 1:4, gól 

za Klenovec strelil Bavala.
Dorast:
Halič – Klenovec 4:1, strel

com nášho gólu bol B. 
Cibuľa.
Revúčka – Klenovec 0:2 
(0:1)
Úvod stretnutia prebiehal v 

našej réžii, keď sme ovládli 
stred ihriska a záloha záso
bovala vysunutých útoč
níkov presnými prihráv
kami. Už v 8. minúte sme 
sa po peknej kombinačnej 
akcii ujali vedenia gólom M. 
Hrušku. Po góle domáci eš
te viac zneisteli a s ťažkosťa
mi čelili nášmu tlaku. Až 
po nepremenených gólo
vých príležitostiach našich 
hráčov sa domáci osmelili 
a strelami z väčšej vzdiale
nosti ohrozovali našu brá
nu. V druhom polčase sa 
hra opticky vyrovnala, my 
sme sa sústredili na pozor
nú obranu a rýchle protiú
toky, z ktorých sme chceli 
poistiť naše vedenie. Poda
rilo sa to až v závere zápa
su po rýchlom protiútoku v 
87. minúte, ktorý úspešne 
zakončil Miroslav Kubinec. 
Prvé víťazstvo na súperovom 
ihrisku mužstvo dosiahlo 
najmä vďaka disciplinova
nému taktickému výkonu.
Zostava Klenovca: I. Hruš

ka – Hrivnák, Valent, M. 
Boháčik, M. Parobek, V. 
Parobek, Barto, Oláh, Ben
co, Mir. Kubinec, M. Hruš
ka. Striedali Medveď a Hlôš
ka.
Dorast:
Klenovec – Hnúšťa 0:7
 Pavel Ďurík/Michal Kňažek
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Do novej sezóny klenov
skí hráči nastúpia na tých
to pozíciách v rebríčkoch SR: 
do 11 rokov: Renata Surová  
1.–7.–8.; Monika Hruško
vá 18.–14.–13.; do 13 rokov: 
Nikoleta Bálintová 2.–2.–2.; 
Michaela Čajková  6.–9.–11.; 
Ivana Lásková 17.–6.–9.; 
Renata Surová 25.–47.–60.; 
do 15 rokov Denisa Antalo
vá 2.–2.–1.; Nikola Lichanco
vá 3.–2.–2.; Nikoleta Bálinto
vá 5.–7.–8.; Eliška Trnavská 
22.–20.–16.; do 17 rokov : 
Romana Surová 10.–7.–2.; 
Denisa Antalová 9.–33.–24.; 
Nikola Lichancová 12.–28.– 
17.; Katarína Balciarová 13.–
14.–21.; do 19 rokov: Roma
na Surová 10.–11.11. ( čísla 
v poradí: dvojhra, štvorhra, 
mix).
Dominika Rebová je už 

hráčka Lokomotívy Koši
ce! Dva roky ešte bude cho
diť do Gymnázia v Hnúšti a 
väčšinu tréningov absolvuje 

v telocvični v Hrachove.
Klenovčanky začali novú 

sezónu hneď zostra a nabra
li pomerne víťazný smer.
V Trenčíne sa 8. septembra 

hral turnaj mladšieho dora
stu. Dvojhru dievčat vyhra
la podľa očakávanie Rebo
vá. Tretie miesto obsadila 
Denisa Antalová. Podarilo 
sa jej vyradiť reprezentantku 
Gajdošíkovú (TN). Romana 
Surová skončila 5.8. Bálin
tová a Lichancová skonči
li 9.16.  Vo štvorhre Rebo
vá so Surovou prehrali vo 
finále a Antalová s Lichan
covou skončili 5.8. V mixe 
na treťom mieste skončil pár 
Szepesgyorky (KE) – Romana 
Surová.
O týždeň sa v Košiciach 

stretli starší dorastenci. 
Surová a Antalová obsadi

li 5.8. miesto a Lichancová 
a Bálintová 9.16. miesto vo 
dvojhre. Vo štvorhre Lichan
cová s Pálešovou (TN) skon
čili nečakane na peknom 
treťom mieste a páry Anta
lováSurová a Balciarová
Bálintová na 5.8. mieste.
V mixe pokračuje dobrá 

spolupráca s bratislavskými 
chlapcami. Majstrovský pár 
z mladšieho dorastu Vachá
lek (BA)Surová skončil teraz 
na treťom mieste. 
V Šuranoch sa 22. septem

bra stretli hráči patriaci do 
kategórie staršieho žiactva. 
Tromfy mali v rukách Kle
novčanky. Dvojhru dievčat 
vyhrala Denisa Antalová, 
keď vo finále porazila turna
jovú jednotku Machunkovú 
(TN) hladko 21:18 a 21:11.
Antalová vyhrala aj zmie

šanú štvorhru. S partne
rom Haringom (BA) víťazstvo 
doslova vydreli. Hrali 5 zápa
sov a posledné tri vyhrali v 
trojsetových bojoch. K víťaz
stvu im dopomohol aj vedú
ci výpravy Richard Bálint, 
keď im zmenil postavenie 
na dvorci po prvom zápase a 
hrali ďalej klasickú štvorhru, 
teda chlapec a dievča rovno
cenne. Čo je v bedmintone 
ojedinelé ! Na treťom mieste 
skončila Lichancová a na 5.
8. Bálintová. Veľa si zahrali 
aj ďalšie Klenovčanky Trnav
ská Eliška, Čajková Michae
la a Lásková Ivana. V každej 
z troch disciplín vyhrali svoje 
prvé zápasy.
Štvorhru vyhral pár Bálin

továMachunková (TN). Ani 
na tomto turnaji nehral spo
lu pár AntalováLichancová. 
S novými partnerkami sa im 
nedarilo a do finále sa nepre
bojovali.

Ivan Majorský

Chceme vybudovať otvo-
renú školu poskytujúcu 
kvalitné služby zákazní-
kom
Naším zámerom na naj

bližších sedem rokov je 
pokračovať v už začatej ces
te zmeny školy na otvorené 
spoločenstvo žiakov, učiteľov 
a rodičov, ale aj ostatnej 
obecnej komunity.
Bránu školy chceme otvoriť 

dokorán pre každého, koho 
zaujímajú naše aktivity. 
Plánujeme rozšíriť ponuku 
aktivít školy. Chceme získať 
nových priateľov a partnerov. 
Naším zámerom je dosiah
nuť, aby deti aj ich rodičia 
chodili k nám radi a doká
zali sa otvorene porozprávať 
o tom, čo ich trápi či teší a 
zároveň zvýšiť záujem ostat
nej komunity o našu školu. 
Plánujeme preto poskytovať 
aj odborné poradenské služ
by, najmä pri problémoch v 
učení a správaní detí. Ško
la disponuje pedagogickým 
kolektívom, ktorý spĺňa po
žadovanú kvalifikáciu pre 
poskytovanie poradenských 
služieb pre rodičov detí s 
problémami v správaní a 
učení.
Sme toho názoru, že ško

la by mala plniť aj iné funk
cie, nielen výchovno–vzdelá
vaciu. Kedysi boli školy na 
dedinách aj centrom kultúry 
a spoločenského života, pre
tože tento organizovali zväč
ša učitelia. Zakladali divadlá, 
spevácke zbory, športové klu

by, organizovali spoločenské 
stretnutia. Určite aj pre túto 
svoju činnosť si ich spoluob
čania vážili. My by sme radi 
nadviazali na túto tradíciu, 
a preto je naším zámerom 
organizovať kultúrne, spolo
čenské a športové podujatia 
pre obyvateľov našej obce. 
Zároveň plánujeme s niek
torými aktivitami prekročiť 
aj rámec obce – napríklad 
divadelné vystúpenia, súťaže 
s účasťou detí z iných škôl. 
V našej škole pracujú mla
dí a schopní pedagogickí 
zamestnanci, ktorí by radi 
predviedli svoje schopnos
ti aj iným ľuďom, a tiež by 
sa radi pochválili aj s výsled
kami svojej výchovno–vzde
lávacej práce. Žiaľ, súčasný 
záujem miestnej komunity 
aj rodičov o školu je veľmi 
malý. Tento záujem najlep
šie odzrkadľuje ten fakt, že 
počas dní a týždňov otvore
ných dverí nemala škola ani 
jedného návštevníka, a to aj 
napriek tomu, že pozvánka 
bola uverejnená na miest
nom TV kanáli. Zdá sa, že 
práca školy, ani jej výsledky 
ostatných obyvateľov obce 
nezaujímajú. Aby sa nám 
náš zámer podaril, chceme 
urobiť maximum pre to, aby 
sme školu zviditeľnili a zís
kali tak čo najviac priateľov 
a partnerov. Chceme to uro
biť najmä prostredníctvom 
rôznych výstaviek prác (v 

miestnej knižnici, osvetovom 
stredisku, budove obecného 
úradu), publikačnej činnos
ti, cestou miestneho televíz
neho informačného kanálu 
a organizovaním športových, 
kultúrnych a spoločenských 
aktivít a podujatí pre žiakov, 
rodičov, ostatných občanov, 
kolegov z iných škôl.
Chceme tiež vytvoriť pries

tor, kde sa budú stretá
vať deti z našej školy a ich 
rodičia s ostatnými deťmi a 
občanmi. Takýmto priesto
rom bude založenie divadel
ného súboru v Klenovci pod 
garanciou našej školy.
Milí Klenovčania, tí, čo 

milujete divadlo, ohláste 
sa nám, potrebujeme her
cov, scenáristov, kulisárov. 
Herecké tradície Klenovec 
má, bolo by pekné a pros
pešné v nich pokračovať.

PaedDr. Mária Migaľová, 
riaditeľka ŠZŠ

Pripravenosť Materskej 
školy Karola Pajera na 
školský rok 2007/2008
Skončili sa prázdniny a 

dovolenky a my sme so zdra
vým entuziazmom nastúpili 
do materskej školy, kde nás 
čakalo 76 detičiek. Otvorili 
sme štyri triedy. V prvej trie
de dvoj až štvorročných detí 
vyučuje riaditeľka školy Oľ
ga Kaľavská a učiteľky Dan
ka Ľaudisová a Janka Jan
šová. Vyučujúcimi v druhej 

Na prahu nového školského roku

Správy z  bedmintonu

triede dvoj až trojročných 
detí sú učiteľky Eva Piate
rová a Tatiana Lásková, v 
tretej triede štvor až päťroč
ných detí sú zástupkyňa ria
diteľky Anna Koldrásová a 
učiteľka Ľubica Hroncová, v 
štvrtej triede päť až šesťroč
ných detí sú učiteľky Elena 
Mináčová a Mária Chudi
cová. Očakávame, aby deti 
zo sociálne slabších rodín 
a rodín v hmotnej núdzi 
využili možnosť navštevovať 
materskú školu za poplatok 
2 Sk denne.
Cieľom našej materskej 

školy je výchova k regionál
nym prvkom a ľudovej kul
túre. Pričom využívame aj 
podporné programy – Ško
la podporujúca zdravie, 
environmentálna výchova a 
program Phare.
Čo sa týka materiálno

technickej vybavenosti po
trebujeme opraviť piesko
viská, doplniť piesok, 
opraviť zatekajúcu strechu 
nad kuchyňou a opraviť 
polámané drevené lehátka. 
Boli by sme vďačné, keby sa 
našli sponzori, ktorí by nám 
s týmto problémom pomoh
li. Pre deti, rodičov a verej
nosť máme pripravené počas 
celého roka zaujímavé akcie. 
Naša materská škola je otvo
rená škola pre všetkých rodi
čov a širokú verejnosť, ktorí 
vidia v deťoch našu budúc
nosť.

Oľga Kaľavská,
riaditeľka MŠ KP


